
گــروه اقتصــادی - احســان 
خانــدوزی در جلســه علنی مجلس 
شورای اسلامی، در توضیح اصلاح ارز 
ترجیحی در اقلام اساسی از جمله آرد 
و گندم گفت: پیرو مصوبه بودجه سال 
۱۴۰۱ که دولت را مکلف به ساماندهی 
ارز ترجیحی شــده و حکم مشابه این 
مصوبه طی سال گذشته، دولت تلاش 
کرده تا زمینه های اجرای این حکم را در 

ستاد اقتصادی برنامه ریزی کند.
وزیــر امــور اقتصــاد و دارایی 
افزود:براین اساس مقرر شد بعد از ماه 
مبارک رمضان مقدمات حکم اجرایی 
ستاد اقتصادی دولت اجرایی شود، یکی 
از مهم تریــن و راهبردی ترین کالاها 
در بحث کالاهــای دریافت کننده ارز 
ترجیحی که برای امنیت غذایی و نظام 
اجتماعی کشور بسیار حائز اهمیت بوده 

و به آن گره خورده است، نان بود.
خانــدوزی تاکید کــرد: افزایش 
قیمــت ها بعــد از ناآرامی هایی که در 
حوزه اورآســیا به عنوان حوزه و منطقه 
تامین کننده یک سوم غلات جهان شکل 
گرفت، کشــورهای منطقه ما از ناحیه 
تامین کالاهای اساســی و غلات مورد 
نیاز و هم از جهات قیمت دچار نوساناتی 
شدند، براین  اساس سیاست هایی را در 
خصوص تعرفه اتخاذ کردند تا مجموعا 
به صرفه شدن خروج این دسته از کالاها 
از کشورشان نشود. وزیر امور اقتصاد و 
دارایی تصریح کرد: به دلیل آنکه امکان 

داشــت در کشور از جهت تامین کالا و 
بحث قاچاق، مسائلی شکل بگیرد  ناچار 
بودیم در کنار حکم قانون، تدبیر ویژه ای 
اتخاذ کنیم تا برنامه اقتصادی دولت مبنی 
بر تامین کالای اساسی با حفظ قدرت 
خریــد و پرداخت از جیب مردم برای 
رعایت عدالت به خوبی اجرایی شــود 
و این موضوع همچنان در دستورکار ما 
قرار دارد البته شرایط جدید مجریان را 

در معرض تصمیمات جدید قرار داد.

جزئیات طرح هوشمندسازی 
نظام تامین نان

وی تصریح کرد: دولت به جهت 
سیاســت و اهمیت حــوزه تامین نان 
برنامه ای را متفاوت از ســایر کالاها به 
ســتاد اقتصادی دولت ارائه کرد که به 
موجب آن طرح هوشمندســازی نظام 
تامین نان به تفکیــک کدملی، مناطق 
جغرافیایی، گروه ها و اقشار حمایتی در 
دستورکار قرار گرفت و این طرح برای 
نخســتین بار در کشور شکل گرفت و 
براســاس آن امکان رصد صفر تا صد 
زنجیــره یعنی از زمان واردات گندم در 
انبارها، کارخانه ها، شرکت های پخش، 

نانوایی های ســنتی و صنعتی به خوبی 
فراهم خواهد شد.

خانــدوزی تاکیــد کــرد: اگر 
دولت های گذشــته بســتر اطلاعات 
الکترونیک و سامانه را فراهم می کردند، 
ما امروز می توانســتیم بدون سیاست 
قیمتی، مانع قاچاق و ابزار کنترلی بازار 
شویم. اما این موضوع در گذشته فراهم 
نشد زیرا اتخاذ سیاست قیمتی برخلاف 
یکی از جریان های آزادی گرا در حوزه 

اقتصاد که فکر می کند همه اصلاحات 
باید با آزادســازی قیمت ها انجام شود، 

صورت گرفت.
وزیر امور اقتصاد و دارایی اظهار 
کرد: راهبرد دولت این است که اصلاح 
ساختار و سیاست قیمتی مقدم بر سایر 
موارد اســت البته این موارد به تنهایی 
حــل کننده قاچــاق، دور ریز و پایین 
بودن بهره وری نیست. بنابراین اصلاح 
ســاختار در اولویــت کار دولت قرار 
گرفت و در هفته ها و ماه های گذشــته 
تلاش های جدی با کمک شبکه بانکی 
و بانک مرکزی برای ایجاد این ســامانه 

و زیرساخت جدید انجام شده است.

وی افــزود: تلاش ما این اســت 
که بعــد از افزایش قیمــت آرد، که به 
معنــای کاهش انگیزه قاچاق اســت، 
بتوانیم عنصر مهــم که همانا پرداخت 
نان از جیب مصرف کننده اســت را  در 
کشور ثابت و تضمینی نگاه داری کنیم. 
همزمانی این دو سیاســت عملکرد را 
برای دولت مشکل می کند، شاید اجرای 
هرکدام به تنهایی کار ســختی نبود و ما 
تــلاش می کنیم این دو سیاســت را به 

صورت توامان پیش ببریم.  
خاندوزی تاکید کرد: قیمت خرید 
نان برای مصرف کننده متعارف و عادی 
هیچگونه تفاوتی نخواهــد کرد اما از 
طرفی دیگر انگیزه ای برای قاچاق مواد 
اولیه و خروج آن از کشور باقی نخواهد 
ماند و بخش هایی از کشور که به جهت 
آنکه شناسایی نشده اند. یا اتباع خارجی 
و ایرانیانــی که فاقد کارت شناســایی 
هستند با هماهنگی سازمان هدفمندی 
یارانه ها و وزارت اقتصاد جلســاتی را 
برای پیگیری این مسائل برگزار کردیم 
و ظرف همین ایام تمام کوشش خود را 
برای شناسایی این افراد انجام خواهند 

داد.
وزیر امور اقتصــاد و دارایی بیان 
کــرد: ما در وزارت اقتصاد کاملا مدافع 
این هســتیم که افراد و اتباع داخلی که 
مجوزهای لازم وزارت کشور را ندارند 
اما به جهت هویتی و ســکونتگاهی و 
منابع درآمدی در ایران حضور دارند و 
به جای اینکه از هویت و حساب بانکی 
یک ایرانی استفاده کنند تلاش داریم تا 
از حساب های خود استفاده کنند و قابل 

رصد و مدیریت شوند.
وی تصریح کرد: در بخش هایی از 
کشور مانند حوزه عشایری و روستاها 
که اساسا فاقد نانوایی بوده همچنان آرد 
از طریق همان ســهمیه گذشته به آن ها 
تعلق خواهد گرفت اما اکثریت مصرف 
در حوزه مناطق شهری و روستایی قابل 
رصد کاملا در طرح ما دیده شــده اند. 
یک پنجم مصرف گندم کشور، مصرف 
صنف و صنعت اســت و بــالای ۸۰ 
درصد مصــرف در حوزه قوت غالب 

مردم است.
خانــدوزی خاطرنشــان کــرد: 
امیدواریم به جهت انجام تکلیف قانونی 
مجلس در آینده سایر موارد غیر از آرد 
و نان مصرفی را نیز به شکل کالابرگی 
از طریق همین ســامانه در اختیار مردم 
قرار دهیم تا تضمینی باشد برای امنیت 
غذایــی مــردم، که در شــرایط فعلی 
اقتصادی جزو اولویت های مشــترک 

مجلس و دولت خواهد بود.

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران مطرح کرد :

آغاز طولانی ترین حفاری افقی دریایی 
در خاورمیانه از ماه آینده

گروه اقتصادی - مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران با اشاره به 
اینکه خطوط انتقال گاز به زابل رسیده است، گفت:  تا یک ماه آینده طولانی ترین 
حفاری افقی دریایی در خاورمیانه از بندر لافت تا جزیره قشم توسط این شرکت 

آغاز خواهد شد.
»رضا نوشادی« در نشستی خبری با اشاره به اینکه شرکت مهندسی و توسعه 
گاز ایران هیچ پروژه نیمه تمامی ندارد و این موضوع در بین شرکت های دولتی 
منحصر به فرد اســت، افزود:تا یک ماه آینده طولانی ترین حفاری افقی دریایی 

در خاورمیانه از بندر لافت تا جزیره قشم توسط این شرکت آغاز خواهد شد.
وی با بیان اینکه با توجه به نامگذاری سال توسط رهبر معظم انقلاب به نام 
سال »تولید دانش بنیان، اشتغال آفرین« تاکید کرد: ۲ اقدام مهم در شرکت مهندسی 
و توســعه گاز در زمینه توسعه دانش بنیان انجام شــده است. نوشادی ادامه داد: 
شــرکت زیمنس قرارداد یک میلیارد دلاری برای خدید ۱۰۰ دستگاه توربین را 
به بهانه تحریم لغو کرد با این حال متخصصان داخلی، در بستر بالندگی توانستند 

داخلی  سازی را انجام دهند.
به گفته نوشادی، کمپرسورهایی که با زیمنس قرارداد بسته بودیم، بازدهی 
۸۰ درصد داشــت اما  امروز کمپرســورهایی که در داخل ساخته شده، بازدهی 
۹۳ درصد دارد. وی با اشاره به اینکه تمام کمپرسورهای این شرکت که در سال 
۱۴۰۲ نصب می شوند، راندمان حداقل ۸۹ درصد خواهند داشت، گفت:  درسال 
دانش بنیان یکی از محصولات دانش بنیان که ساخته خواهد شد، نوعی پوشش 

است که عمر خطوط لوله را افزایش خواهد داد.
مدیرعامل شــرکت مهندسی و توســعه گاز ایران ادامه داد: همچنین یک 
مجموعه نرم افزاری مدیریت پروژه و طرح را در شــرکت ایجاد کرده ایم که در 
مراحل پایانی خود قرار دارد تا  در راستای شفاف سازی عملکرد پیشگام باشیم.  
وی در پاسخ به سوالی درخصوص پروژه های فعال مهندسی و توسعه گاز 

گفت: در حال حاضر ۲۱۱ قرارداد فعال در این شرکت وجود دارد.
نوشادی افزود: در ذخیره سازی مجموع پروژه هایی که در دست داریم، ۵.۴ 
میلیارد دلار برآورد می شــود. همچنین ۲ قرارداد ۲ میلیارد دلاری برای ساخت 

توربو کمپرسور در شرکت وجود دارد.
وی تاکید کرد: برای توســعه ذخیره سازی گاز در شوریجه نیز ۳.۲ میلیارد 
دلار برآورد شــده است. مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران گردش 
مالی روزانه شرکت را ۵۰۰ میلیون یورو دانست و گفت: این گردش مالی با آغاز 

طرح های ذخیره سازی افزایش پیدا می کند.
وی در پاسخ به سوال دیگر در خصوص آخرین وضعیت اجرای پروژه ها در 
استان سیستان و بلوچستان، افزود: امسال در شرکت مهندسی و توسعه گاز به سال 
سیستان و بلوچستان نامگذاری شده و تزریق گاز از زاهدان به دشتک و از دشتک 
به زابل آغاز شده است  ودر ادامه گازرسانی به داخل شهر و صنایع در مدیریت 
گازرسانی پیگیری خواهد شد. به گفته نوشادی، در مجموعه مهندسی و توسعه 
گاز، آخرین ایستگاه تزریق گاز به زابل فعال شده و گاز به زابل رسید. وی ادامه 
داد: ۴ گستره بزرگ از ایرانشهر به چابهار را داریم  که تست های آن شروع شده 

در تلاشیم تا در پایاین بهار کل مسیر را تحویل دهیم.
مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران با اشاره به اینکه برخی اشرار 
در سیستان و بلوچستان نمی خواستند خدمات به این استان ارائه شود، گفت: با 
وجود ناامن کردن فضا برای کار اما خط هفتم سراســری اجرا شــده و صنایع و 

شهرهای هرمزگان و سیستان و بلوچستان از نعمت گاز بهره مند شدند.
وی با بیان اینکه در دنیا به هر منطقه جغرافیایی معمولا یکی از حامل های 
انرژی تحویل می شود، افزود: با این حال جمهوری اسلامی ایران به تمام مناطق 

کشور همزمان برق و گاز را تحویل داده است.  
نوشــادی در پاســخ به ســوال دیگر ایرنا در خصوص آخرین وضعیت 
گازرســانی به جزیره قشــم، گفت: در حال حاضر هزار مگاوات نیروگاه منتظر 

ورود گاز به قشم هستند و بخشی از این گاز هم صادر خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه حد فاصل سرزمین اصلی تا جزیره قشم ۳.۵ کیلومتر 
است، ادامه داد: خط لوله گاز به جزیره قشم از زیر دریا و به صورت حفاری افقی 
احداث خواهد شد. مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران با اشار به اینکه 
این حفاری، طولانی ترین حفاری افقی در خاورمیانه است، افزود: حفاری از دو 

طرف انجام خواهد شد و از ماه آینده آغاز می شود. 
این برای اولین بار در کشور است که از دو طرف حفاری صورت می گیرد. 
به گفته نوشادی، ۸۵ درصد از تجهیزات مورد نیاز مهندسی و توسعه گاز در کشور 

داخلی سازی شده است.
وی گفت: صورت های مالی ســال ۹۹ شرکت های دولتی در کدال منتشر 
شده است که بر اساس آن به نظر می رسد شرکت مهندسی و توسعه گاز زیان ده 
است اما با دقت در صورت های مالی مشخص می شود که این شرکت را باید در 

مجموعه شرکت ملی گاز ببینیم و صورت های مالی را بررسی کنیم.
نوشــادی افزود: شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران، طرح های مورد نیاز 
شرکت ملی گاز ایران را اجرا می کند و در اختیار سایر شرکت های زیر مجموعه 
گاز برای بهره برداری قرار می دهد بنابراین بررسی سود و زیان برای ان شرکت به 
تنهایی منطقی نیست. وی تاکید کرد: در قراردادهایی مانند بای بک یا بیع متقابل، 
هزینه اجرای پروژه ۱۰ درصد بود اما در مهندســی و توســعه گاز قیمت اجرای 
پروژه ۱.۵ تا ۲.۵ درصد است و حاضریم پیمانکار سایر بخش های دولت باشیم.

اقتصادی 6

گــروه اقتصــادی - معاون 
اقتصــادی رئیس جمهور تاکید کرد: 
در راســتای توزیع عادلانه یارانه ارز 
۴۲۰۰ تومانی ماهانه ۴۰۰ هزار تومان 
به حســاب هر نفر از سه دهک اول و 
۳۰۰ هزار تومان به حساب هر نفر در 

پنج دهک بعدی واریز می شود.
محســن رضایی در خبر شبکه 
یک سیما گفت: دلار ۴۲۰۰ تومانی که 
به  صورت ارزان به تجار داده می شد، 
الان همان پول به صورت کالابرگ در 

اختیار مردم قرار می گیرد. 
وی بــا بیان اینکه در دو ماه اول 
ارزش کالابــرگ به صــورت نقد و 
اعتبار به حساب مردم واریز می شود 
تا از این پول اســتفاده کنند تا فشــار 
ناشــی از گرانی ها کاهش یابد، اظهار 
داشت: پس از دو ماه با توجه به قانون 

مجلس طرح بهــه صورت کالابرگ 
ادامه می یابد. 

رئیس جمهور  اقتصادی  معاون 
در مورد ارزش کالابرگ برای طبقات 
بــالا و پایین جامعــه، تصریح کرد: 
براســاس تصمیمی که شب گذشته 
اتخاذ شــد، مقرر شــد به هر نفر از 

طبقــات پایین جامعــه کالابرگ به 
ارزش ۴۰۰ هــزار تومان و به طبقات 

بالا ۳۰۰ هزار تومان داده شود. 
بــه گفته رضایی، در راســتای 
توزیع عادلانه یارانه ارز ۴۲۰۰ تومانی 
ماهانه ۴۰۰ هزار تومان به حساب هر 
نفر از ســه دهــک اول و ۳۰۰ هزار 

تومان به حساب هر نفر در پنج دهک 
بعدی واریز می شــود.وی ادامه داد: 
پرداخت مبلغ ۴۰۰ هزارتومان و ۳۰۰ 
هزارتومان که اعــلام کردم، برآورد 
کارشناسان است و هنوز قطعی نشده 
اســت. به زودی رقم قطعــی یارانه 

پرداختی را اعلام می کنیم.

احتمال پرداخت یارانه ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومانی؛

جزئیات اختصاص یارانه نقدی و کالابرگ به هشت دهک جامعه

رییس مرکز تجارت جهانی ایران:

مــا در وزارت اقتصــاد کاملا مدافع این هســتیم که افــراد و اتباع داخلــی که مجوزهای 
لازم وزارت کشــور را ندارنــد اما به جهت هویتی و ســکونتگاهی و منابــع درآمدی در 
ایــران حضور دارند و به جای اینکه از هویت و حســاب بانکی یک ایرانی اســتفاده کنند 
تــلاش داریــم تا از حســاب های خود اســتفاده کننــد و قابل رصد و مدیریت شــوند.

وزیر اقتصاد:

دولت در بودجه ۱۴۰۱ مکلف به 
ساماندهی ارز ترجیحی شد

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت:دولت به جهت اهمیت حوزه تامین نان برنامه ای را متفاوت از سایر کالاها 
به ستاد اقتصادی دولت ارائه کرد که به موجب آن طرح هوشمندسازی نظام تامین نان به تفکیک کدملی، مناطق 

جغرافیایی، گروه ها و اقشار حمایتی در دستورکار قرار گرفت.

 

گــروه اقتصــادی -  عضو 
هیات عامل صندوق توســعه ملی 
بــا اعــلام اینکه این صنــدوق در 
ازای ســود از پیــش تعیین شــده 
نسبت به ســرمایه گذاری ۱۲ هزار 
میلیاردی در بازار ســهام اقدام کرده 
و در پایان دوره پنج ســال می تواند 
پول خود را برداشــت کند، گفت: 
صنــدوق با مجوزی که اخیرا صادر 
شــده، در حال آماده سازی جهت 
ورود مســتقیم و گســترده بــرای 
ســرمایه گذاری جدیــد در بازار 
ســرمایه اســت که از قراردادهای 

قبلی متفاوت خواهد بود.
میرمحمدصادقی- علیرضــا 
عضو هیأت عامــل و معاون بانکی 
و اعتباری صندوق توســعه ملی- 
جزئیاتی از جریان ســرمایه گذاری 
۱۲ هزار میلیارد تومانی در صندوق 
تثبیت بازار سرمایه و جریان مجوز 
سرمایه گذاری های جدید در بورس 

را تشریح کرد.
این مقام مســئول در صندوق 
توسعه ملی با اشاره به این که مصوبه 
ورود بــه این ســرمایه گذاری، در 
راستای حمایت از بازار سرمایه بوده 
است، توضیح داد: با توجه به تلاطمی 

که در مقطعی در بازار سرمایه ایجاد 
و بحث سرمایه گذاری یک درصدی 
از منابع صندوق توســعه ملی پیش 
آمد، طبق محاسبات صورت گرفته 
بــر مبنای منابع ورودی به صندوق، 
مقرر شد معادل ریالی  ۵۱۰ میلیون 
دلار به صــورت تدریجی در بازار 
ســهام ســرمایه گذاری شــود که 
این مبلغ به نرخ ســامانه معاملات 
الکترونیک )ETS( حدود ۱۲ هزار 

میلیارد تومان است.
بانــک مرکــزی بــدون 

هماهنگی به بورس پول داد
وی با اشاره به این که  در آذرماه 
۱۳۹۹ اولین پرداخت به مبلغ ۱۰۰۰ 
میلیارد تومان انجام شد، گفت: اما در 
ادامه به دلیل برخی مسائل از جمله 
استنباط از مصوبه و مشخص نبودن 
محل منابع قابــل پرداخت، واریز 

متوقف شد. 
اردیبهشــت ماه  در  درنهایت 
ســال گذشته با مصوبه هیات امنای 
صندوق توســعه ملــی، میزان نرخ 
ســود و مبلغ مشــخص شد، بانک 
مرکــزی نیز حــدود ۱۰۰۰ میلیارد 
تومان از محل منابع صندوق توسعه 
ملی را به صندوق تثبیت بازار تزریق 

کــرد که چون بــدون هماهنگی با 
صندوق توسعه ملی بود، برای این 
پرداخت، قراردادی بین طرفی منعقد 

نشد.
قرارداد امضا نکردند ولی 

پول دادیم
میرمحمد صادقی با بیان اینکه 
در دی ماه سال گذشته در مورد اینکه 
میــزان پرداخت ماهانــه و اینکه از 
محل بازگشت تسهیلات پرداختی و 
طلب صندوق توسعه ملی از سازمان 
امور مالیاتی باشد، توافق شد، گفت: 
با اینکه قرارداد قبلی هنوز از ســوی 
صندوق تثبیت بازار امضا نشده بود، 
صندوق توسعه ملی برای نشان دادن 
پایبندی به تعهدات خود، پرداخت 
۶۵۰ میلیــارد تومانی در ۲۶ دی ماه 
انجام داد ولــی با توجه به اختلاف 
نظرهایی که وجود داشــت، روند 
واریز اقســاط، مدتی متوقف شد تا 
اینکــه اخیرا طی مذاکرات صورت 
گرفتــه، مســایل حــل و فصل و 

پرداخت از سر گرفته شد.
احتمال پرداخت دو قسط 

دیگر تا پایان اردیبهشت
وی با اشاره به پرداخت دو قسط  
۶۵۰ میلیارد تومانی به صورت یکجا 

به صندوق تثبیت بازار که در اوایل 
اردیبهشت ماه انجام شد، افزود: بر 
این اســاس ۱۳۰۰ میلیارد تومان به 
صندوق تثبیت بازار پرداخت شــد 
که امیدواریم تا پایان اردیبهشت ماه 

دو قسط دیگر پرداخت شود.
میلیارد  پرداخــت ۸۰۰۰ 
دیگر؛ احتمالا تا یک سال آینده

به گفته این عضو هیات عامل 
صندوق توسعه ملی تاکنون ۴۰۰۰ 
میلیارد تومان از رقم پیش بینی شده 
۱۲ هزار میلیاردی از سمت صندوق 
توســعه ملی به بازار ســهام تزریق 
شده اســت و ۸۰۰۰ میلیارد تومان 
دیگــر نیز به صورت اقســاط ۶۵۰ 
میلیارد تومانی پرداخت خواهد شد 
که احتمالا تا یکســال آینده تکمیل 

می شود.
منفعت این سرمایه گذاری 

چیست؟
وی در رابطه با اینکه این تزریق 
پول چــه منفعتی بــرای صندوق 
توســعه ملی دارد و ســرانجام این 
۱۲ هــزار میلیارد تومان چه خواهد 
شد، یادآور شد: این مبلغ به صورت 
قرارداد پنج ســاله و در چند قرارداد 
پیش بینی شــده اســت که قابلیت 

تمدیــد دارد؛ به طوری که هر ۶۵۰ 
میلیارد تومان قــراردادی جداگانه 
دارد و از زمان انعقاد، پنج ســال بعد 

سررسید خواهد شد. 
در ازای این ســرمایه گذاری 
نیز ســود ثابت شــده ای در اختیار 
صندوق توسعه ملی قرار می گیرد و 
ما می توانیم در پایان دوره، ســرمایه 

اولیه را برداشت کنیم.
معــاون بانکــی و اعتبــاری 
صندوق توســعه ملــی  در رابطه با 
میزان ســودی که ایــن صندوق  از 
ســرمایه گذاری ۱۲ هزار میلیاردی 
در صندوق تثبیت بــازار، دریافت 

خواهد کرد پاسخی ارائه نکرد.
از  تثبیت نشــده  ســود 

شروط سرمایه گذاری است
میرمحمد صادقــی همچنین 
با بیان این که صندوق توســعه ملی 
مایل بــه ســرمایه گذاری در بازار 
سهام البته به شرط سود تثبیت نشده، 
است گفت که صندوق مایل است 
بــه صورت مشــارکت با صندوق 
تثبیــت بازار و یا مســتقل، در بازار 
سهام سرمایه گذاری و  با سازو کار 
مشــخص عملیات گسترده ای در 

این بازار داشته  باشد.

عملیات مســتقیم در راه  
بازار

وی در این رابطــه به مصوبه 
سال گذشــته هیات امنای صندوق 
توســعه ملی اشــاره و توضیح داد: 
بر این اســاس می توانیــم به جای 
ســپرده گذاری در صندوق تثبیت 
بازار، از این طریق، ســرمایه گذاری 
مســتقیم داشته باشیم؛ به طوری که 
صندوق توســعه ملی صرفا پول را 
در اختیار صندوق تثبیت بازار قرار 
ندهد بلکه در کنار آن عملیات شبه 
کارگزاری و یا خرید و فروش سهام 
را با نظارت خود داشته باشد. در این 
حالت سود از قبل تعیین نمی شود و 
صندوق توسعه ملی  ریسک نوسان 
قیمت ســهام را پذیرفتــه و خود 
جهت حمایت از بازار سرمایه وارد 

می شود.
این مقام مســئول در صندوق 
توسعه ملی یادآور شد که سازوکار 
لازم جهت ورود صندوق توســعه 
ملــی بــرای ســرمایه گذاری  در 
بازار ســهام در حال تدوین اســت 
ولی تــا نهایی شــدن آن، به روند 
ســپرده گذاری نزد صندوق تثبیت 

بازار سهام ادامه خواهد داد.

عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی اعلام کرد:

ابعاد تازه از تزریق ۱۲ هزار میلیاردی وعملیات گسترده در راه بورس

گروه اقتصادی - رییس مرکز 
تجارت جهانی ایــران با بیان اینکه 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی به نام مردم داده 
شــد، اما به کام عده ای خاص بود، 
گفت: تک نرخی شدن ارز،  می تواند 
مســیر توسعه و شکوفایی اقتصادی 
را در کشور فراهم و سرمایه گذاران 

خارجی را به کشور جذب کند.
»محمدرضا سبزعلیپور« اظهار 
داشت: ارز ۴۲۰۰  تومانی در دولت 
قبل با هــدف بهبود وضعیت مردم، 
اوضــاع اقتصادی و معیشــت مردم 
برنامه ریزی شــد تا کالاها با قیمتی 
ارزان تر به دست مردم برسد و به دلیل 
اعلام معاون اول رئیس جمهوری با 

نام ارز جهانگیری نیز شناخته شد.
وی افزود: عرضه ارز ترجیحی 
با عنــوان بهبود شــرایط و اوضاع 
اقتصــادی مردم شــکل گرفت، اما 
بعــد از مدتی به جای دســتیابی به 
اهــداف و اختصاص آن به ســفره 
مــردم، به صــورت کلان در اختیار 
دوستان، نورچشمی ها و وابستگان 
دولتی قرار گرفت و به جای واردات 
کالاهای موردنیاز مــردم، کالاهای 

لوکس را در اولویت قرارداد.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه 
هم زمان بــا تعییــن ارز ترجیحی، 
قیمــت دلار در بازار آزاد به ۳۰ هزار 
تومان رســیده بود، خاطرنشان کرد: 
افــرادی کــه ارز ۴۲۰۰ تومانــی را 
دریافت می کردند، کالاهای لوکس 
وارداتی خود را به نرخ بازار آزاد در 
اختیار مردم می گذاشتند و به همین 
دلیــل ســودهای کلان چنــد هزار 
میلیاردتومانــی نصیــب این گروه 
خاص شــد که نارضایتــی مردم را 

افزایش داد.
ارز ترجیحی به نام مردم، 

اما به کام عده ای خاص بود
وی با تاکید بر اینکه عرضه این 
نرخ ارز ایراداتی بســیاری داشت، 
تاکیــد کــرد: ۱۲ میلیــارد دلار ارز 
ترجیحی به این شــکل اختصاص 
پیــدا کــرد و به بانــک مرکزی نیز 
بازنگشــت، زیــرا در دولــت قبل 
پیگیــری لازم صــورت نگرفــت 
و شــکایتی هــم در خصوص این 
قضیه مطرح نشــد. مسئولان وقت 
بانک مرکــزی در دولت قبل  پیگیر 

مطالبــات از فعالان اقتصادی واقعی 
بود، نه نورچشــمی هایی که به آنها 

خدمات رسانی می کرد.
سبزعلیپور با تاکید بر اینکه ارز 
۴۲۰۰ تومانــی از اهداف خود دور 
شــد و نتوانست اهداف تعیین شده 
را محقــق کند، بیان کــرد: در آغاز 
دورنمایــی خوبی برای این نرخ ارز 
وجود داشــت، اما مسیر طی شده، 
موجب ناراحتی و بدبینی مردم شد، 
به طوری کــه به نام مــردم، اما به کام 

عده ای خاص شد.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه 
بعد از مدتی دولت خواستار کاهش 
تخلفات شد، گفت: کالاهای اساسی 
وارداتی با ارز ۴۲۰۰ تومانی گستره 
بسیاری داشــت، اما به مرور کاهش 
یافت تا هفت قلم اساسی و موردنیاز 
مردم رســید و به مسیر خود در این 
بخــش ادامه داد تا مســئله حذف یا 

تغییر شکل عرضه آن مطرح شد.
حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 

اجتناب ناپذیر است
وی بــا بیــان اینکــه حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی اجتناب ناپذیــر 

اســت، تاکید کرد: با ارز تک نرخی، 
اقتصاد کشور رشد می کند و شکوفا 
می شــود، زیرا تولید و صادرات نیاز 
بــه ثبات دارد و نمی توان با نرخ های 
مختلف فعالیت اقتصادی به ویژه در 

بخش بین المللی را ادامه داد.
سبزعلیپور بیان اینکه چندنرخی 
بــودن ارز در کشــور مشــکلاتی 
بســیاری را ایجــاد کــرده و باعث 
سردرگمی سرمایه گذاران و فعالان 
اقتصادی می شود، خاطرنشان کرد: 
تک نرخی شدن ارز می تواند ملاک 
هر فعالیت اقتصادی شود و سوبسید 
دولتی می توان به اشکال مختلف در 

اختیار مردم قرار بگیرد. 
تک نرخی شدن ارز برای توسعه 
و شکوفایی اقتصادی و تحقق شعار 
»تولید؛ دانش بنیان، اشــتغال آفرین« 
بســیار اهمیت دارد، اما نحوه حذف 
ارز ترجیحی نیز بسیار مورد اهمیت 

است.
این فعال اقتصادی خواســتار 
حذف تدریجــی ارز ۴۲۰۰ تومانی 
شــد، اظهار کرد: اگــر برنامه ریزی 
مناســب برای حذف ایــن نرخ ارز 

وجود نداشته باشد، می تواند در بازار 
اثر منفی داشته باشد و باعث افزایش 
قیمت ها شود، زیرا سودجویانی در 
انتظار شــوک به بازار برای افزایش 

سود و سوءاستفاده خود هستند.
وی افزود: برخی ســودجویان 
کالاهــا را احتکار کرده تا با افزایش 
نرخ ها بتوانند گران فروشی کنند که 
ایــن روند به تــورم در جامعه دامن 
می زنــد و می تواند موجب کوچک 
شدن ســفره مردم شود، درحالی که 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی بــرای بهبــود 

وضعیت مردم عرضه شــد اما موفق 
نبود.

سبزعلیپور با بیان اینکه از سوی 
دیگر پرداخت نقدی و مستقیم پول 
به مردم می تواند مشکلات بسیاری 
را به همراه داشــته باشد، گفت: این 
افزایش یارانه نیز می تواند بر قیمت 
کالاهــا تأثیر منفی بگذارد، به همین 
دلیل نیــاز به برنامه کارشناســی و 
دقیق تری برای حذف نرخ ارز ۴۲۰۰ 
تومانی دیده می شود تا کمترین ضرر 

برای مردم را داشته باشد.

ارز ترجیحی به نام مردم، اما به کام نورچشمی ها بود
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